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Intervju s predsjednicom Upravnog 
vijeća HR PSOR-a, Angelikom Brnadom

Razgovarala: Katarina Plećaš

Angelika Brnada, direktorica Održivog razvoja i zaštite zdravlja, 
sigurnosti i okoliša u Ini, nova je predsjednica Upravnog vijeća 
HR PSOR-a, izabrana na 112. sjednici UV-a. Razgovarali smo s 
novoizabranom predsjednicom o Ciljevima održivog razvoja, 
Indeksu DOP-a i primjeni Politike raznolikosti
INA, d.d. član je HR PSOR-a od 2011. godine. Što je bilo presudno za donošenje odluke o pristupu? 

HRPSOR-u smo pristupili 2011. godine kako bi dodatno ojačali opredjeljenje kompanije za održivi razvoj, dobili i dali podršku te 
razmjenjivali iskustva s drugima na tom putu. HR PSOR je tada, a to je i danas, najbolje mjesto za tako nešto. INA je kao velika 
energetska kompanija svojim pristupanjem HR PSOR-u poslala važnu poruku da je integracija načela održivosti i niskougljični razvoj 
jedini pravi put za dugoročan uspjeh gospodarstva. Vjerujemo da smo pristupanjem HR PSOR-u potaknuli i mnoge druge kompanije da 
nam se pridruže i prihvate načela održivosti.

Koja područja i aktivnosti HR PSOR-a su vam najzanimljivija i u kojima je INA najaktivnija?

INA podržava sve aktivnosti HR PSOR-a te se nastojimo i uključiti u što veći broj. Osvrnula bih se na zadnju vrijednu inicijativu HR 
PSOR-a u povodu Svjetskog dana zaštite okoliša kada je predsjednik Republike Hrvatske primio izaslanstvo Hrvatskog poslovnog savjeta 
za održivi razvoj. Na sastanku se razgovaralo o primjeni održivog razvoja u hrvatskom gospodarstvu. U Ini smo svjesni da su klimatske 
promjene jedan od glavnih izazova našega vremena i najvažnije strateško pitanje s kojim se danas suočava industrija nafte i plina. Kao 
odgovor na problematiku klimatskih promjena INA kontinuirano razvija projekate u tom smjeru. Samo u 2019. u takve smo projekte 
investirali 306 milijuna kuna. 

Direktorica ste Održivog razvoja u Ini, a zaduženi ste i za zaštitu zdravlja, sigurnosti i okoliša. Na koji način vaš odjel surađuje sa 
Savjetom za održivi razvoj koji je u Ini osnovan 2012. godine? 

Savjet za održivi razvoj u Ini, analizira podatke i informacije vanjskih evaluacija vezanih uz održivost kao što su Indeks DOP-a, uključenje 
dionika, nezavisna ocjena izvješća o održivosti i slično, priprema izvješća i prijedloge za operativni Odbor za zaštitu zdravlja, sigurnosti i 
okoliša i Upravu društva,  provodi internu i eksternu komunikaciju o pitanjima vezanim uz održivi razvoj. Rad Savjeta koordinira Održivi 
razvoj i zaštita zdravlja, sigurnosti i okoliša.

Također, Savjet podržava, provjerava i kontrolira izvješća o održivosti na razini INA Grupe u skladu s vanjskim standardima (Smjernice 
za izvještavanje o održivosti Globalne inicijative za izvještavanje - GRI Standardima) te održava komunikaciju o napretku u području 
održivog razvoja s UN Global Compactom. Daje i prijedloge budućih programa i akcija, a sastaje se prema potrebi, najmanje četiri puta 
godišnje.

Savjet za održivi razvoj obuhvaća menadžere visoke i srednje razine, koje predstavljaju direktori OR i ZZSO, Korporativnih komunikacija, 
Ljudskih resursa, Odnosa s vanjskim subjektima, Strateškog planiranja i javnih poslova, Centralnog kontrolinga i odnosa s 
investitorima.

Na koji način Uprava Ine surađuje s ovim Savjetom?

Uprava Ine prima informacije Savjeta za održivi razvoj i zadaća joj je da nadzire sve rizike i prepoznaje nove poslovne mogućnosti, pa 
tako i one vezane uz održivost, politike i strategije, odnosno društveno odgovorno poslovanje na razini INA Grupe. Uprava odobrava 
odluke vezane uz održivi razvoj i društveno odgovorno poslovanje na razini cijele Grupe te odobrava Izvješće o održivosti, kao sastavni 
dio godišnjeg izvješća. O stanju održivog razvoja izvještava se kvartalno u okviru pregleda poslovanja (Business Rewiew), a na zahtjev 
to može biti i češće. Također, svake dvije godine Predsjednik Uprave Ine predstavlja postignuća u održivom razvoju na Vijeću za održivi 
razvoj MOL Grupe. U rješavanju pitanja OR sudjeluje i Odbor za zaštitu zdravlja, sigurnost i zaštitu okoliša Ine.

Na koje Ciljeve održivog razvoja imate najveći utjecaj i što činite po tom pitanju?

Kako bismo ostvarili našu predanost uravnoteženoj integraciji ekonomskih, društvenih i okolišnih faktora u svakodnevno poslovanje, 
kontinuirano implementiramo nove akcije za dosezanje Ključnih ciljeva i programa održivog razvoja 2020. Kroz šest ključnih područja i 
24 programa razvijamo godišnje akcijske planove čije se izvršavanje prati kvartalno.

Ključne ciljeve i programe održivog razvoja 2020. povezali smo sa 17 Globalnih ciljeva održivog razvoja (COR). Kako bi što bolje 
integrirali COR-ove u naše poslovanje, u 2019. održana je radionica za članove Radne grupe za održivi razvoj INA Grupe kako bi 
se podiglo njihovo znanje i osviještenost o istima te osmislile akcije održivog razvoja za 2020. godinu koje su direktno usklađene s 
COR-ovima. Uz pomoć interno razvijenog priručnika osmišljena je ukupno 51 akcija održivog razvoja za 17 organizacijskih jedinica. 
Implementacijom tih akcija u fokusu za 2020. godinu su nam sljedeći COR-ovi:

Primjeri nekih od akcija: 

 9 Projekt ANI - Akceleriranje Novih Ideja, koji daje podršku novim start –upovima kroz organizaciju jedinstvenih događaja i hackatona. 
Ovaj projekt direktno pridonosi cilju 9. - Izgraditi prilagodljivu infrastrukturu, promicati uključivu i održivu industrijalizaciju i poticati 
inovativnost.

 9 INA Akademija - povećanje dostupnosti obrazovanja za sve zaposlenike podržava cilj 4. - Osigurati uključivo i kvalitetno obrazovanje 
te promovirati mogućnosti cjeloživotnog učenja.

 9 Zdravlje+ - kroz kampanje usmjerene na prevenciju: kardiovaskularnih bolesti i dijabetesa, kroničnih bolesti dišnog sustava, malignih 
bolesti te prevenciju mišićno koštanih oboljenja podržan je cilj 3. – Zdravlje - Osigurati zdrav život i promovirati blagostanje za ljude 
svih generacija.

 9 Zeleni pojas - projekti usmjereni zaštiti i obnovi vodenih ekosustava uključujući planine, šume, močvare, rijeke, vodonosnike i jezera 
pridonose cilju 15. - Zaštititi, uspostaviti i promovirati održivo korištenje kopnenih ekosustava.

Redovito objavljujete Nefinancijske izvještaje, uočavate li ostvarenje određenog napretka te gdje postoji najviše prostora za 
poboljšanje?

INA je i prije uvođenja zakonske obveze nefinancijskog izvještavanja imala dugogodišnju praksu izvještavanja o održivom razvoju. U 
Ini o tome izvještavamo od 1997. godine i jedna smo od rijetkih kompanija koja se time može pohvaliti. Kako bismo ispunili značajne 
kriterije dugoročne održivosti kompanije i niske razine rizika za društvo i okoliš, uvidjeli smo da je potrebno osmisliti dugoročni plan 
za njihovo ostvarenje. Fokus smo stavili na šest područja – zaštita okoliša, klimatske promjene, zdravlje, sigurnost zajednice, etika, 
upravljanje ljudskim kapitalom. 

Svake godine, s ciljem poboljšanja, nastojimo implementirati povratne informacije naših dionika i nezavisnih revizora u nefinancijsko 
izvješće, kako bi informacije u izvješćima bile jasnije, sažetije, transparentne te prikazane na način da ih čitatelji mogu jednostavno i 
jasno interpretirati.

Okvir izvješćivanja stalno se mijenja i to nam predstavlja izazov no svjesni smo da to jača svijest o važnosti uloge kompanija u društvu. 
Investitori postaju svjesniji važnosti održivosti te odluku o ulaganjima u sve većoj mjeri donose i na temelju podataka o okolišnim i 
društvenim utjecajima kompanija koji se prikazuju u nefinancijskim izvješćima.

Zadnje Izvješće za 2019. godinu pripremljeno je sukladno GRI Standardima (sržna opcija) i Sektorskom dodatku za naftu i plin. Kako 
bi provjerili i potvrdili vjerodostojnost i točnost podataka angažirali smo specijaliziranu tvrtku koja je provela nezavisnu reviziju deset 
materijalnih nefinancijskih pokazatelja koji uključuju slijedeće GRI indikatore: 302-1 Potrošnja energije unutar organizacije, 303-3 
Crpljenje vode po izvoru, 305-1 Izravne emisije stakleničkih plinova (GHG) (Područje 1), 305-2 Neizravne emisije stakleničkih plinova 
(GHG) (Područje 2), 306-2 Otpad prema vrsti i metodi odlaganja, 306-3 Značajna izlijevanja, 403-9 Ozljede povezane s radom, 403-
10 Oboljenja povezana s radom, 404-1 Prosječan godišnji broj sati obuke po zaposleniku i 404-3 Postotak zaposlenika koji dobivaju 
redovitu ocjenu radnog učinka i individualnog razvoja. Na temelju provedenih procedura i pribavljenih dokaza, nezavisni revizori 
potvrdili su da je navedenih deset nefinancijskih indikatora pripremljeno u skladu s GRI standardima.

Cilj nam je kontinuirano napredovati i, na neki način, nadmašiti same sebe. To je jedan vrlo zahtjevan i sveobuhvatan proces i drago 
nam je što je naš trud u pogledu izvještavanja više puta prepoznat od strane stručnog povjerenstva na natječaju Deloitte-a te nam je 
dodijeljena nagrada Green Frog Award.

Inino izvješće za 2017. godinu proglašeno je najboljim izvješćem o održivom razvoju u Hrvatskoj, čime je INA po treći put pobijedila 
na takvom natječaju jer joj je „Green Frog Award dodijeljen i za izvješća za 2016. i 2014. godinu. Uz ovu nagradu, izvješće za 2014. je 
dobilo i posebno priznanje na srednjeeuropskom nivou (tzv. Distinction), a za Godišnje izvješće 2015. godine INA je primila posebno 
priznanje za zrelost u pogledu točnosti i važnosti prezentiranog sadržaja te isticanje u odnosu na druga izvješća. 

Potpisali ste Povelju o raznolikosti. Koje ste konkretne aktivnosti poduzeli na ostvarenju obveza preuzetih Poveljom?

Pristupanjem Povelji o raznolikosti obvezali smo se na poštivanje raznolikosti i borbu protiv diskriminacije. Pokrenuta je sustavna 
implementacija strategije upravljanja raznolikošću, prihvaćanja razlika i nediskriminacije kao sustavno i planirano usmjerenje 
organizacije da privlači i zadržava radnike različitih profila. To činimo kroz različite procese upravljanja ljudskim resursima, a sa svrhom 
razvoja organizacijske kulture utemeljene na uzajamnom poštovanju i uvažavanju različitosti te postizanja konkurentske prednosti što u 
konačnici rezultira i ostvarenjem boljih poslovnih rezultata. 

Strategija raznolikosti i uključivanja je dio cjelovite strategije kompanije do 2030., a aktivnosti koje su nastupile nakon potpisivanja 
Povelje možemo podijeliti u nekoliko područja. Uspostavili smo pravilnike i regulative: 2017. objavili smo dokument Upravljanje 
raznolikošću, prihvaćanjem razlika i nediskriminacijom u INA Grupi kojom je utvrđena strategija upravljanja raznolikošću i 
uključivanjem. Kontinuirano radimo na podizanju svijesti o važnosti raznolikosti i uključivanja u organizaciji i izvan nje: Održane su dvije 
#svismoOK konferencije (2017. i 2018. godine). Cilj konferencija bio je približiti temu raznolikosti našim zaposlenicima i podići svijest o 
važnosti ove teme. Poruke koje želimo prenijeti su da snaga leži u različitostima, a uspjeh kompanije rezultat je međusobnog poštivanja 
i prihvaćanja! Female Engineers MOL ProgramMe je još jedan projekt kojim nastojimo promovirati i poticati raznolikost u našoj 
organizaciji. Riječ je o programu stipendiranja studentica u područjima geoloških znanosti i tehničkih studija s ciljem da ih se potakne i 
pomogne savladati prepreke u profesionalnom razvoju prema rukovodećim pozicijama u području nafte i plina.

Definirali smo i pratimo ključne pokazatelje uspješnosti. Raznolikost se prati po spolu, dobi, nacionalnosti, obrazovanju i sl., i to u 
različitim aspektima, poput postotka različitih skupina na menadžerskim pozicijama, među talentima, postotak pohađanja edukacija, 
korištenja rodiljnog dopusta itd. Navedeni pokazatelji redovno se prate i o njima se izvještava Uprava i najviši menadžment, kako 
lokalni, tako i na razini Grupe.

Dobitnik ste nagrade Indeksa DOP-a za područje Društveno odgovorne politike raznolikosti i zaštite ljudskih prava u 2019. godini, koju 
biste aktivnost istaknuli kao najvažniju koja je doprinijela ovoj nagradi? 

Inicijativa na koju smo ponosni i kojom promičemo raznolikost i uključenost svakako je prethodno spomenuti projekt #svismoOK. Sastoji 
se od mnogobrojnih promotivnih i edukativnih aktivnosti kojima senzibiliziramo našu radnu zajednicu na različitosti i uključivanje. 
Jedna od „svismoOK“ aktivnosti bila je i organizacija konferencije #svismoOKdan u 2017. i 2018. godini.  Na njima je više od 300 
sudionika, Ininih zaposlenika, partnera i osoba iz poslovne zajednice imalo priliku upoznati se sa svim D&I aspektima. Projekt se provodi 
isključivo internim resursima. Ovu važnu temu za poslovanje čitave organizacije, tako smo približili radnicima na neformalan, zabavan 
i opušten način. Uz interaktivne aktivnosti: predavanja vodećih stručnjaka iz Hrvatske i inozemstva u D&I području, prezentacije Ininih 
praksi, panel diskusije s predstavnicima uspješnih kompanija u Hrvatskoj kako bi se razmijenila iskustva, održane su i razne radionice, 
sajam projekata i još mnogo toga. Koliko je ova tema važna našim zaposlenicima potvrdio je i veliki odaziv. Anketa o zadovoljstvu koja 
je provedena nakon druge konferencije pokazala je sljedeće:

 9 96 % ispitanika je uglavnom zadovoljno ili potpuno zadovoljno održanom konferencijom

 9 98 % ispitanika uglavnom zadovoljno ili potpuno zadovoljno temom konferencije

 9 87 % smatra da je konferencija uspjela podići svijest o važnosti ove teme

 9 93 % navodi kako ih je konferencija potaknula na razmišljanje o ovoj temi

 9 91 % smatra da će poruke konferencije primijeniti u svakodnevnom životu (privatnom i poslovnom).

Što činite kako biste smanjili emisije stakleničkih plinova?

Kao integrirana naftna i plinska kompanija koja upravlja velikim brojem postrojenja te je veliki potrošač energije, posvećeni smo 
njezinom odgovornom korištenju. Kontinuirano nadgledamo i poboljšavamo energetske performanse u svim poslovnim segmentima, 
industrijskim postrojenjima, opremi, objektima i uredima. Područja u fokusu koja pridonose smanjenju emisija stakleničkih plinova 
su energetska učinkovitost i ušteda energije, uklanjanje gubitaka energije, smanjenje količine plinova koji izgaraju na baklji i onih 
nastalih odzračivanjem. Na razini INA Grupe (INA, d.d., STSI d.o.o., INA MAZIVA d.o.o. i CROSCO d.o.o.) 2015. godine smo uveli sustav 
upravljanja energijom i on se održava redovito. Od tada su se projekti uštede energije i smanjenja emisija stakleničkih plinova temeljili 
na više od 100 inicijativa. U 2019. smo u Rafineriji nafte Rijeka koja je najveći potrošač energije u Ini, proveli kompleksni remont u 
kojem su implementirani brojni projekti s ciljem poboljšanja energetske učinkovitosti, smanjenja potrošnje goriva i CO2 emisija (npr. 
rekonstrukcija i modernizacija procesnih peći te CO bojlera koji proizvodi paru iz otpadne topline, zamjena plamenika, instalacija nove 
kolone za atmosfersku destilaciju, poboljšanje mjerenja na baklji s ciljem bolje kontrole potrošnje plina i gubitaka iz svake procesne 
jedinice i drugi). U sljedećem četverogodišnjem ciklusu (2020. - 2024.) nastavljamo s promocijom energetske svijesti, osmišljavanjem 
novih ideja i koncepata s ciljem daljnjeg poboljšanja sustava, postizanja uspješnih energetskih učinaka i veće energetske učinkovitosti 
cijele INA Grupe.

Posljednjih nekoliko godina radimo na razvoju biorafinerije u Sisku s ciljem proizvodnje bioetanola druge generacije iz biomase, uz 
proizvodnju zelene energije. Ako se ostvare svi potrebni preduvjeti projekt može potaknuti razvoj bioekonomije i biotehnologije i 
zato je od strateškog interesa za Republiku Hrvatsku. Radi se o investiciji od 250 milijuna eura, od čega je većinu sredstava planirano 
osigurati iz Inovacijskog fonda Europske Unije. Ciljevi projekta su u skladu s europskom direktivom o promicanju uporabe energije 
iz obnovljivih izvora koja distributerima propisuje obvezu namješavanja 3,5 % naprednih biogoriva do 2030. godine. 2019. godine u 
rad je puštena prva Inina solarna elektrana za proizvodnju električne energije. Nakon uspješno provedenog probnog rada, izdana je 
Potvrda o trajnom pogonu za fotonaponski energetski sustav instaliran na krovu upravne zgrade na Terminalu UNP-a u Kaštel Sućurcu. 
U Rafineriji nafte Rijeka također je instalirana fotonaponska elektrana koja proizvoditi dovoljno zelene električne energije za opskrbu 
svih uredskih zgrada u Rafineriji nafte Rijeka.

U Istraživanju i proizvodnji nafte i plina pokrenuli smo dva projekta s ciljem smanjenja izgaranja plina na bakljama na sabirnoj stanici 
Mramor Brdo i Đeletovci. Postavljena je kompresorska stanica koja služi za prikupljanje proizvedenog plina, koji se zatim komprimira 
i ponovno iskorištava u procesu umjesto da se spali na baklji. 

Značajne emisije CO2 izbjegnute su i kroz EOR projekt povećanja iscrpka nafte naizmjeničnim utiskivanjem CO2 i vode, čijom je 
provedbom trajno uskladišteno 1,5 milijuna tona CO2 u posljednjih pet godina. Projekt EOR ujedno se smatra i projektom CCUS (engl. 
Carbon Capture, Utilization and Storage) odnosno projektom izdvajanja, korištenja i skladištenja CO2. To su projekti koji će imati veliku 
važnost u ostvarenju ciljeva smanjenja emisija stakleničkih plinova utvrđenih Pariškim sporazumom. Izgrađena postrojenja i instalacije 
za utiskivanje CO2 omogućuju proširenje projekta i na ostala naftna polja u blizini Ivanić Grada.

Nadalje, na 12 maloprodajnih mjesta koja imaju značajnu potrošnju tople vode (obično unutar Fresh Cornera) smo tijekom 2019. 
poboljšali energetske performanse na postojećim sustavima grijanja vode na način da su standardni električni kotlovi s velikom 
potrošnjom energije zamijenjeni niskoenergetskim sustavima koji integriraju dva modula: solarne panele (za ljetno razdoblje) i 
toplinske pumpe (zimi). Dualni sustav smanjuje potrošnju energije za 60% toplinskom pumpom i dodatnih 80% solarnim panelima.

Koga u državi smatrate ključnim za promicanje Ciljeva održivog razvoja i jeste li zadovoljni s dosad učinjenim?  

Iako Ciljevi nisu pravno obvezujući, od država članica UN-a očekuje se uspostava sustava za integriranje COR-ova u nacionalne politike 
i praćenje provedbe putem dogovorenih pokazatelja. Bliska suradnja s poslovnim sektorom i njegovim organizacijama može se 
promicati kroz poticanje inicijativa obrazovanja i osvještavanja. Također, i kroz programe pomoći na području eko-dizajna, energetske 
i resursne efikasnosti, inovativnosti, razvoja izvještavanja, rangiranja i pokazatelja, kao i kroz definiranje mogućnosti za unapređenje 
regulative, razvoj fiskalnih instrumenata, politika javne nabave i ostalo. Odgovornost je Vlade da oblikuje ekonomske, društvene i 
okolišne politike koje podržavaju i stimuliraju inovativnost usmjerenu ka održivosti.

INA kao društveno odgovorna kompanija promiče Ciljeve održivog razvoja kroz svoje poslovanje i kroz članstva u HR PSOR-u te u 
Zajednici za društveno odgovorno poslovanje HGK. 


